
ادامه از صفحه اول
در کنار این، سیستم رانش ناو دیلمان 
امکان انجام عملیات پهلوگیری و چرخش ش��ناور در سرعت بالا را 

نیز افزایش می دهد.
نبود این توانمندی در ناو قبلی )دماوند( یکی از دلایل بروز حادثه 

برای آن شناور بود که حالا در دیلمان برطرف شده است.
در حوزه تسلیحاتی نیز ناوشکن دیلمان به یک  توپ 76 میلیمتری 
فجر27  در سینه ناو، 6 قبضه  توپ20 میلیمتری اورلیکن در جلو،  
عقب و طرفین ناو، 8 فروند موشک  ضدکشتی قادر و قدیر با بردهای 

200 و 300 کیلومتر و 6 اژدر مارک 46 مجهز شده است.
علاوه بر این، ناوشکن دیلمان از سامانه دفاع نقطه ای »کمند« برای 
مقابله با موشک های کروز بهره می برد که توان شلیک 4 تا 7 هزار گلوله 
در دقیقه را دارد و می تواند از فاصله 2 کیلومتری با اهداف درگیر شود.
یکی دیگر از س��امانه های مهم نصب ش��ده روی ناوشکن 
دیلمان، سامانه الینت مرصاد است. این سامانه برای جمع آوری 
و شنود سیگنالی روی ناوشکن نصب شده و توان مناسبی در 
حوزه اطلاعاتی به دیلمان می دهد. سامانه خودحفاظتی چف 
جوش��ن برای مقابله با موشک های هدایت راداری نیز از دیگر 

سامانه های نصب شده روی این ناو است.
یکی از ویژگی های مهم »دیلمان«، دکل یکپارچه آن است که 
این امکان را به شناور می دهد تا بتواند از رادارهای پیشرفته آرایه 
فازی 4 وجهی و سایر سامانه های پیشرفته راداری و الکترونیکی 

بهره ببرد.
رادار آرایه فازی »چشم عقاب« که برای این ناوشکن طراحی شده 
از  4 وجه با شعاع پوشش 90 درجه و مجموعه 360 درجه برخوردار 
اس��ت. این رادار که در باند فرکانس��ی ایکس کار می کند، برد 200 
کیلومتری داشته و با مجموع 4 هزار آرایه خود )هر وجه 1000 آرایه( 

توانایی کشف 100 هدف و درگیری با 13 هدف را دارد.
رادار چشم عقاب توانایی به روزرسانی اهداف در مدت زمان کمتر 
از یک ثانیه را دارد و به همین جهت امکان تغییر سریع فرکانس و 
تحلیل سیگنال های اخلالگر را دارد. این توانایی در حوزه ضد جنگ 

الکترونیک قابلیت مناسبی در اختیار چشم عقاب قرار می دهد.
از سوی دیگر این رادار نسبت به نمونه های قبلی نیاز کمتری به 

تعمیر و نگهداری داشته و سطح مقطع راداری سازه آن بسیار کمتر 
از رادارهای قبلی شناورهای نیروی دریایی است.

ضمن اینکه رادار چش��م عقاب قادر است اهداف متفاوتی مانند 
شناور،  هواپیما، بالگرد،  پهپاد و موشک کروز را شناسایی و رهگیری 

کند.
ع��لاوه بر این، دیلمان با برخورداری از این مزیت، قابلیت نصب 
سامانه های پیشرفته تر پدافند هوایی را دارا خواهد بود، چنانکه برای این 
ناو پیش بینی  نصب سامانه عمود پرتاب کوتاه برد »نواب« و سامانه برد 
متوسط »صیاد« نیز صورت گرفته است که در آینده انجام خواهد شد.
پد بالگرد ناوشکن دیلمان نیز با افزیش سطح روبه رو بوده به طوری 
که می تواند بالگردهای سری SH را روی خود حمل کند. تا قبل از 
 AB 212 این شناورهای کلاس موج تنها توانایی حمل بالگردهای
را داشتند که به این ترتیب توانایی حمل بالگردهای ضدزیردریایی 

را نیز کسب کرده اند.
نیروی دریایی ارتش از 2 دهه قبل یک برنامه مدون و پیوسته را 

برای تبدیل شدن به یک نیروی راهبردی در پیش گرفت که مصداق 
آن، حض��ور مداوم و دائم ناوگروه های نداجا در آب های دوردس��ت 
بین المللی در 13 س��ال اخیر است که مهم ترین ماموریت آن را در 

اعزام ناوگروه 86 به دور کره زمین دیدیم.
با ورود شناورهای ایرانی نظیر جماران، دنا و سهند به ناوگان جنوبی 
کشور، ناوگروه ها عمدتاً با به کارگیری شناورهای ایرانی به ماموریت ها 

اعزام شدند که نشانه قابل اطمینان بودن این تجهیزات است.
برای نمونه، در ماموریت ناوگروه 86 به دور کره زمین که ناوگروه 
اعزامی باید از مناطق خطرناک و سختی نظیر عرض اقیانوس اطلس و 
اقیانوس مواج آرام می گذشت، ناو ایرانی دنا ماموریت را برعهده گرفت 

و بخوبی از عهده آن برآمد.
ع��لاوه بر این موارد، ش��ناورهای دیگ��ری از کلاس موج با 
فناوری های جدیدتر در دست ساخت است که کار برخی از آنها 

به نیمه رسیده است.
با این حال، طبق گفته فرماندهان، نیروی دریایی ارتش بزودی 
وارد پروژه ساخت شناورهای رزمی بزرگ تر با تناژ بیشتر نسبت به 
محصولات کلاس موج خواهد شد که یکی از مهم ترین نیازی های 

نداجا برای تبدیل به یک نیروی دریایی راهبردی است.

مورینیو: عاشق بازی سردار آزمون 
هستم

س��رمربی تیم فوتب��ال رم پس از پی��روزی خانگی 
شاگردانش مقابل اودینزه در سری A ایتالیا از مهاجم ایرانی  
خود تمجیدی ویژه  کرد. ژوزه مورینیو که شاگردانش در 
چارچوب هفته سیزدهم سری A ایتالیا موفق شدند در 
 ورزشگاه المپیکو با نتیجه 3 بر یک اودینزه را از پیش  رو
بردارن��د و به رده پنجم جدول رده بن��دی این رقابت ها 
صعود کنند، گفت: مقصر خودمان بودیم که باعث شدیم 
کار سخت شود، می توانستیم خیلی زودتر کار اودینزه را 
یکسره کنیم اما طوری بازی کردیم که هر اتفاقی ممکن 
ب��ود رخ دهد، با این حال در مقطع پایانی بازی واکنش 
خیلی خوبی از خود نشان دادیم. بازیکنانی روی نیمکت 
دارم که می توانند به من کمک کنند. وی در مواجهه با 
این پرس��ش که »بار دیگر مثلث لوکاکو، دیبالا و سردار 
آزمون به شما کمک کرد تا به پیروزی برسید، آیا بازی با 
هر 3 مهاجم در ترکیب اصلی می تواند یک گزینه باشد 
یا باعث عدم تعادل تیم می شود؟« اظهار داشت: با توجه 
به اینکه پائولو دیبالا و سردار آزمون به طور طبیعی از نظر 
دفاعی سازماندهی نشده اند، این امر منجر به درجه ای از 
عدم تعادل تیم خواهد شد. وقتی یکی از آنها بازی می کند، 
تعادل تیم تحت  تأثیر قرار نمی گیرد اما با حضور همزمان 
هر دوی آنها در زمین، خطر از دست دادن کنترل بازی 
را داریم. آقای خاص در تمجید از مهاجم ایرانی اش که در 
فصل تابستان با قرارداد قرضی یک  ساله از بایرلورکوزن به 
رم پیوست و در چند بازی اخیر در دقایقی که به  عنوان 
بازیکن ذخیره وارد میدان ش��د، عملکرد تاثیرگذاری از 
خود به نمایش گذاشت، خاطرنشان کرد که عاشق بازی 

سردار آزمون است.
س��ردار آزمون برای تبدیل ش��دن به بازیکن مدنظر 
مورینیو در کارهای دفاعی و جابه جایی های دفاعی هنوز 
کمی کار دارد، با این حال، توانایی او شگفت انگیز است. 
رم ب��ا این برد 21 امتیازی ش��د و ب��ه رده پنجم جدول 
رده بندی صعود کرد و فاصله اش با اینتر صدرنشین را به 

11 امتیاز کاهش داد.

فاطمه مریخی ۱۹ ساله
در بین پدیده های جهانی هندبال

سایت فدراس��یون جهانی هندبال در آستانه شروع 
رقابت های قهرمانی جهان به معرفی پدیده ها پرداخت. 
سایت فدراسیون جهانی هندبال در گزارشی به پدیده های 
احتمالی مسابقات هندبال قهرمانی جهان پرداخته است 
که نام فاطمه مریخی از ایران نیز به چش��م می خورد. 
مس��ابقات جهانی هندبال زنان همیش��ه بستری برای 
درخشش بزرگ ترین س��تاره های هندبال بوده است و 
در عین حال همچنین بستری برای معرفی ستاره های 
جوان و با اس��تعدادی بوده که آماده تبدیل ش��دن به 
ستاره های آینده هندبال هستند. فدراسیون جهانی برخی 
از درخشان ترین استعدادها را شناسایی کرد تا پیش بینی 
کنیم چه کسی در هفته های آینده در بیست وششمین 
دوره مس��ابقات جهانی هندبال زنان خواهد درخشید. 
فاطمه مریخی در مس��ابقات جهانی سال 2022 گفت: 
زمان��ی که مس��ابقات قهرمانی جهان در اس��پانیا را از 
تلویزیون تماش��ا می کردم، بس��یار افتخار می کردم که 
ایران برای نخستین بار در آنجا حضور داشت. با حضور 
تیم های مطرح اروپایی، مس��ابقات جهانی کمی سخت 
است اما اکنون در تلاش هستیم فاصله را با آنها جبران 
کنی��م. مدافع چپ 19 س��اله ایرانی، پس از به نمایش 
گذاش��تن توانمندی های��ش در رده نوجوانان و جوانان 
در سال 2022، دیگر این رقابت ها را از تلویزیون تماشا 
نخواه��د کرد و در رقابت هایی که به میزبانی دانمارک، 
نروژ و سوئد برگزار خواهد شد عضو تیم  ملی خواهد بود. 
مریخی در اسلوونی 38 گل برای تیم نوجوانان ایران به 
ثمر رساند و ۵۵ گل دیگر در جوانان جهان زد تا به جمع 
10 گلزن برتر راه یابد. او که تنها 19 سال دارد، آینده 

هندبال ایران است.

ستاره فولاد فصل را از دست داد؟
بازیک��ن تیم فولاد خوزس��تان احتم��الا فصل را از 
دست بدهد. به گزارش فارس، در تمرینات تیم فولاد 
خورس��تان بعد از باخت 2 بر صفر به تراکتور، علیرضا 
باویه بازیکن این تیم دچار مصدومیت شدید از ناحیه 
زانو شد. این بازیکن برای انجام آزمایش های تخصصی 
راهی بیمارستان شد و شواهد اولیه نشان از مصدومیت 
رباط صلیبی این بازیکن 21 ساله دارد. در صورتی که 
باویه از ناحیه رباط صلیبی مصدوم شده باشد فصل را 
از دس��ت خواهد داد تا بدشانسی های فولاد خوزستان 

همچنان ادامه دار باشد.

مردی که خواب را از چشم نتانیاهو 
ربوده بود

ادامه از صفحه اول
هر چند با پیشرفت علم هسته ای در کشور تعداد قابل 
توجهی دانشمند هسته ای وجود دارد و آموزش های لازم 
را دیده اند اما تفاوت دکتر فخری زاده در نحوه مدیریت و 
س��ازماندهی کم نظیر ایشان و درک موضوعات به شکل 

ویژه بود.
شخصیت این شهید بزرگوار به گونه ای بود که مردان 
و دانشمندان هسته ای کشور اعم از شهیدان شهریاری، 
علی محمدی، احمدی روش��ن و... را گرد هم جمع کرده 
بود و با محوریت و مدیریت قابل اعتنایش راه پیشرفت 

هسته ای را در کشور فراهم کرد.
همگان شهید دکتر محسن فخری زاده را صندوقچه 
اس��رار برنامه هس��ته ای ای��ران می دانند و ش��اید رژیم 
صهیونیستی با ترور این دانشمند بزرگ به دنبال تکمیل 
برنامه خود در دومینوی شهادت دانشمندان هسته ای و 
توقف پیشرفت های هسته ای بود اما این را در نظر نگرفته 
بود که مدیری چون ش��هید فخری زاده حتما شاگردان 
بزرگی را تربیت کرده است تا راه پیشرفت نظام مقدس 

جمهوری اسلامی را ادامه دهند.

اخبار

یادداشت روز

ورزشی

یکی از پیشکسوتان تیم فوتبال پورتو در آستانه دیدار این تیم با 
بارسلونا به تمجید از مهاجم ایرانی نماینده پرتغال پرداخت. تیم های 
فوتبال پورتو و بارسلونا در هفته پنجم مرحله گروهی لیگ قهرمانان 
اروپا از ساعت 23:30 امشب در ورزشگاه »المپیک لوئیز کمپانتیس 

مونجویی« شهر بارسلون رو در روی هم 
قرار می گیرند. این بازی برای هر 2 تیم 
بسیار حساس و مهم است، بارسلونا و 
پورتو از 4 دیدار گذشته خود هر کدام 
9 امتیاز کس��ب کرده اند و بر حس��ب 
تفاض��ل گل در رده ه��ای اول و دوم 
جدول گروه H قرار گرفته اند. پورتو اگر 

در بازی امشب پیروز شود، به دومین پیروزی خود مقابل بارسلونا 
دست خواهد یافت. نخستین پیروزی آنها به فصل 86-198۵ باز 
می گردد که موفق ش��دند با نتیجه 3 بر یک بارسلونا را شکست 
دهند. در همین باره روزنامه اوجوگو در چاپ دیروز خود به مصاف 
این دو تیم پرداخته و با »والدمار« پیشکسوت تیم پورتو گفت وگو 
کرده است. والدمار در بین بازیکنان پورتو در پیروزی تاریخی برابر 
بارسلونا حضور داشت و در رابطه با بازی این دو تیم گفت: پورتو 
برای پیروزی در این بازی کار س��ختی در پیش دارد و بازیکنانی 
همچون په په و مهدی طارمی می توانند کمک بزرگی به پورتو کنند.

سرنوشت مهم ژاوی ■
سرمربی تیم فوتبال بارسلونا به دلیل کسب نتایج ضعیف در 
هفته های اخیر به لبه پرتگاه نزدیک شده است. تیم فوتبال بارسلونا 
در هفته چهاردهم رقابت های لیگ فوتبال اسپانیا روز شنبه به 
مص��اف رایووایکانو رفت و به تس��اوی 
یک - یک دست یافت. این تساوی برای 
بارسلونا گران تمام شد، چرا که با توجه 
به تفاضل گل کمتر نس��بت به اتلتیکو 
مادرید، با 31 امتیاز به رده چهارم سقوط 
کرد. هر چند بارسلونا از ابتدای فصل تا 
امروز تنها یک شکست را در لیگ اسپانیا 
تجربه کرده اس��ت اما سقوط این تیم به رده چهارم باعث شده 
هواداران به عملکرد سرمربی خود اعتراض داشته باشند. روزنامه 
اسپانیایی »موندو دپورتیوو« در این باره نوشت: اگر کاتالان ها مقابل 
پورتو در لیگ قهرمانان اروپا ضعیف ظاهر شوند، آینده سرمربی 
اسپانیایی در خطر خواهد بود. بارسلونا در حال حاضر وظیفه دارد 
بهترین عملکرد خود را در لیگ قهرمانان اروپا مقابل پورتو داشته 
باشد و خود را به جمع مدعیان بازگرداند تا هرگونه شک و تردید 
را برطرف کند و مستقیماً به عنوان تیم اول گروه خود راهی مرحله 

یک هشتم نهایی شود. 

گرگ پارسی که بعد از 3 ماه به ایران بازگشته، می گوید 
هیچ وقت خ��اک ایران را با هیچ جای دنیا عوض نمی کند. 
ه��ادی چوپان ک��ه طی روزهای اخیر در نمایش��گاه دوبی 
ماسل ش��و حاضر شده بود، روز یکشنبه بعد از حدود 3 ماه 

به ش��یراز بازگش��ت. جالب اینکه 
چوپان حتی بیش از سال قبل که 
عنوان قهرمانی مسترالمپیا را کسب 
کرده بود، مورد استقبال مردم قرار 
گرفت. قبل از بازگش��ت به شیراز 
هادی چوپان در دوبی در مراسمی 
باشکوه حاضر ش��د و در حالی که 

خیل��ی از ایرانیان حاض��ر در دوبی در این مراس��م حاضر 
بودن��د، مورد تجلیل قرار گرفت. صحبت های هادی چوپان 
مثل همیش��ه خیلی ها را تحت تاثیر قرار داد. اینطور که از 
صحبت های نایب قهرمان مسترالمپیای 2023 برداشت شد، 
او همچنان با انگیزه و اش��تیاق به فکر کسب قهرمانی های 
بیش��تر در این رویداد بزرگ اس��ت و از خانواده اش بشدت 
به  خاطر سختی هایی که می کشند، تقدیر و تشکر کرد. از 
سویی مثل همیشه موضوع ماندن هادی چوپان در آمریکا 
و احتمال تغییر تابعیت او هم در این مراس��م مطرح شد و 

مورد سوال قرار گرفت. هادی چوپان به سبک خودش پاسخ 
جالبی به این سوال و شایعات همیشگی داد: »تا الان بیش 
از ۵ پاس��پورت عوض کرده و 160 کش��ور دنیا را گشته ام. 
همه کش��ورها را دیده ام اما معتقدم اگر همه این کشورها 
را جم��ع کنی، مخففش می ش��ود: 
»ایران«. همه چی��ز در ایران داریم 
و تنها کشوری هستیم که مردمش 
قدر قهرمان��ی را می دانند. خیلی ها 
می گویند تو بزرگ ترین قهرمان ایران 
هستی، چرا ماشینت این است یا چرا 
اینقدر ساده به فلان مجلس می روی. 
من می گویم شخصیت افراد مهم است«. او در بخش دیگری 
از صحبت های خود گفت: »ورزش کشور ما نیاز داشت یک 
س��اندو )جایزه برنده مسترالمپیا( داشته باشد. خدا را شکر 
بعد از 60 سال برگزاری مسترالمپیا نخستین ایرانی و حتی 
نخس��تین آسیایی هستم که توانس��تم ساندو را به کشورم 
بیاورم. ش��اید من تنها قهرمانی باش��م که بعد از قهرمانی 
دنبال این نیس��تم که اسمم در روزنامه بخورد یا تلویزیون 
از م��ن گزارش بگیرد. به بچه های��م نیز یاد داده ام جزئی از 
این آب و خاک هستند و مادر اصلی همه ما ایران است«.

شب مهم   پورتو در بارسلون

همه نگاه ها به طارمی

تقویت ایران در دریای مازندران

عضویت ۲ ایرانی در فیبا آسیا
2 ایرانی به عنوان عضو کمیته پزشکی و فنی فیبا آسیا انتخاب شدند. سهراب کیهانی و صفا علی کمالیان به عنوان عضو کمیته پزشکی و کمیته فنی فیبا آسیا انتخاب شدند. سهراب 
کیهانی، نایب رئیس و عضو هیات رئیسه فدراسیون بسکتبال بوده است. همچنین صفا علی کمالیان، مربی اسبق تیم ملی بسکتبال ایران در 2 قهرمانی جام ملت های آسیا، 2 قهرمانی کاپ 
فیبا آسیا و 2 جام جهانی، سابقه مدرسی FIBA و WABC، نظارت فیبا و مربیگری در NCAA و G - League با تیم NBA در Advanced Scott هیوستون راکتز را دارد.

نش��ریه آمریکایی از استاندارد دوگانه 
مقامات ورزش��ی انتقاد کرد و  پرسید: 
»روسیه را محروم کردید، آیا اسرائیل هم نباید از المپیک 
2024 پاریس محروم ش��ود؟« نش��ریه the nation در 
گزارشی به استاندارد دوگانه مقامات ورزشی انتقاد کرد و 
نوشت: چطور کمیته بین المللی المپیک، روسیه را جریمه 
می کند ولی رفتاری متفاوت با اس��رائیل دارد! این نشریه 
سوالش را اینگونه مطرح کرد: پس از حمله اسرائیل به غزه،  
آیا نباید جریمه ش��ود یا از المپیک 2024 محروم شود؟ 
این در حالی است که هنوز صحبت از محرومیت روسیه از 
المپیک 2024 است و کمیته بین المللی المپیک، این کشور 
را از حضور در این رقابت محروم کرده است. بر این اساس 
ورزشکاران این تیم می توانند در المپیک حاضر شوند اما 

پرچم کشور روسیه نباید به 
اهتزاز درآید. »کن مک کیو« 
برنامه ری��ز فرهنگی در گروه 
ورزش و عدال��ت اجتماع��ی 
اینس��اکا - ایرلند، به نشریه 
Nation گف��ت: »رئی��س 
کمیته بین المللی المپیک در 
سخنرانی اخیر خود به اتحاد 
در ورزش دع��وت می کن��د، 
به حمله روس��یه به اوکراین 

اشاره می کند اما درباره حمله اسرائیل به فلسطین چیزی 
نمی گوی��د«. وی افزود: »برخی ورزش��کاران در ایرلند در 
حال بررسی درخواستی برای محرومیت اسرائیل از المپیک 

هس��تند. کمیته بین المللی 
المپیک این کار را با روسیه 
و آفریقای جنوبی انجام داد، 
چرا آنها نمی توانند این کار را 
با اسرائیل انجام دهند؟« عفو 
بین الملل »حملات غیرقانونی 
از جمله حملات  اس��رائیل، 
بی رویه ک��ه منجر به تلفات 
گس��ترده غیرنظامیان شد« 
را مستند کرده است که این 
گروه حقوق بشر می گوید »باید اقدامات اسرائیل به عنوان 
  Nation جنایات جنگی مورد بررسی قرار گیرد«. نشریه
نوشت: کمیته بین المللی المپیک مایل است جنایات علیه 

بشریت را نادیده بگیرد اما شاید نه آنچه را که جنایت علیه 
ورزش می داند. اما باید گفت فیفا در دهه گذشته اهمیتی 
به این موضوع نداده اس��ت که ارتش اس��رائیل چه زمانی 
بازیکنان فوتبالیس��ت فلسطینی را کشته و استادیوم های 
فوتبال فلسطین را بمباران کرده و به آتش کشیده است. 
فیفا ممکن است سازمانی متفاوت از IOC باشد اما چیزی 
که آنها را به هم پیوند می دهد، بیشتر از چیزی است که 

آنها را از هم جدا می کند.
به گزارش »وطن امروز«، پنجشنبه شب نیز یوفا در اقدامی 
عجیب باشگاه سلتیک را به دلیل حمایت از مردم فلسطین 
19 ه��زار یورو جریمه کرد. این روزها در ورزش��گاه های 
 اروپا و جهان، تماش��اگران زیادی به حمایت از مردم غزه

می پردازند.

گزارش

یادداشت

سامان خدایی: با گذشت چند روز از بازی تیم های ذوب آهن 
و اس��تقلال در فولادشهر، هنوز جنجال های این بازی ادامه 
دارد. در پای��ان بازی ذوب آهن و اس��تقلال، جواد نکونام به 
همراه مهدی هاشمی نس��ب و علی سامره با فیلمبردار کنار 
زمین درگیر ش��دند. این اتفاق از یک س��و منجر به تحریم 
نشست خبری بعد از بازی جواد نکونام از سوی خبرنگاران 
شد و از سوی دیگر، اعتراض باشگاه استقلال را در پی داشت. 
واکنش استقلالی ها به اعتراضات علیه سرمربی تیم این بود 
که چرا فیلمبردار باید تا این اندازه به سرمربی و نیمکت تیم 
نزدیک ش��ود؟ در هر حال، فارغ از اینکه جواد نکونام مقصر 
ب��ود یا فیلمبردار، یا اینکه رفتار کدام یک غیرحرفه ای بوده 
است، از اصفهان به گوش می رسد این فیلمبردار اصلا نیروی 
رسمی صداوسیما نیست. قوانین صداوسیما می گوید نیروی 
غیررسمی اجازه حضور در پخش زنده را ندارد و استفاده از 
نیروی غیررسمی در پخش تخلف سازمانی است. همچنین 
از صدا و سیمای اصفهان شنیده ایم به همین خاطر حراست 
س��ازمان به کارگردان بازی تذکر داده اس��ت. لازم به ذکر 
است در برنامه های غیرضبطی صداوسیما استفاده از نیروی 
غیررسمی مجاز است اما در پوشش زنده چنین اجازه ای داده 
نمی ش��ود. جدا از این تخل��ف، از وجه دیگر ماجرا نیز نباید 
گذش��ت که آیا اصلا حد و حدود یا اس��تاندارد خاصی برای 
حضور فیلمبردار کنار نیمکت تیم ها مشخص شده است یا 
خیر؟ در فوتبال اروپا بارها شاهد بودیم بعد از بازی دوربین 
به نزدیکی مربیان رفته و اتفاق خاصی را ش��اهد نبوده ایم، 
بر عکس این اتفاق نیز به کرات مشاهده شده که با نزدیک 
ش��دن فیلمبردار، سرمربی یا بازیکن از کوره در رفته است. 
در هر حال اینکه چنین اتفاقی زمانی رخ داده که فیلمبردار 
نیروی رسمی صداوسیما نبوده، بر جنجال و حساسیت آن 

اضافه می کند.
فیلمبردار باید حریم سرمربی و نیمکت استقلال را حفظ  ■

می کرد
افسر ایرانی رسانه  در جام جهانی 2022 به تشریح قوانین 
بین الملل��ی درباره فیلمبرداری کن��ار زمین پرداخت. امیر 
خسروی درباره اتفاقات پایان بازی استقلال و ذوب آهن در 

اصفهان و حواشی ای که به دلیل حضور فیلمبردار تلویزیونی 
در اطراف نیمکت استقلال به وجود آمد، اظهار داشت: در 
بحث قوانین دوربین های پرتابل ابتدا باید از بعد وسیع تر این 
ماجرا را ببینیم. مساله مهم همکاری مستقیم صداوسیما و 
سازمان لیگ است. وی گفت: موضوع بعد بحث یکپارچگی 
است. صداوس��یما نمی تواند در اصفهان به یک مدل عمل 
کن��د و در تهران به یک م��دل دیگر. کارگردان ها متفاوت 
هستند و دستورالعمل مدون و یکپارچه ای وجود ندارد. به 
همین خاطر ش��اهد رفتارهای از هم گسسته هستیم. یک 
دوربین وارد محوطه می ش��ود و یک دوربین نمی شود. بر 
فرض اینکه هیچ مقرراتی هم وجود نداشته باشد، شیوه کار 
باید در همه استادیوم ها یکسان باشد تا یک مربی اینطور 
فکر نکند که علیه تیمش حاشیه سازی می شود. این مورد 
مهمی است که باید حتما به آن توجه شود. خسروی درباره 
اینکه به اعضای تیم اس��تقلال اعلام شده با روشی اروپایی 
این بازی فیلمبرداری شده و آیا در جام جهانی هم اینطور 
بود که فیلمبردار مدام در محوطه فنی و اطراف س��رمربی 
یک تیم حضور داش��ته باشد، عنوان کرد: نه! قطعا اینطور 
نیست. اگر هم دوربینی وجود داشته باشد، دوربینی است 
که بخواهد آخر بازی مصاحبه س��وپرفلش یا سریع بعد از 
مس��ابقه بگیرد. یعنی دوربین روی ش��انه آماده است تا به 
صورت زنده مصاحبه بازیکن یا مربی که می خواهد از زمین 
خارج شود را بگیرد ولی اینطور نیست که در محوطه فنی 
حاضر و به مربی نزدیک ش��ود. افسر رسانه ای جام جهانی 
افزود: البته در این ماجرا هر 2 طرف قصد داشتند کارشان 
را به بهترین ش��کل انجام دهند؛ مربی می خواسته تیمش 
را هدایت کند و فیلمبردار هم قصد داشته بهترین تصاویر 
را بگیرد اما این کار را بدون رعایت حریم ش��خصی مربی 
و نیمک��ت تیم انجام داد. تم��ام دوربین های تلویزیونی به 
دنبال این هس��تند که تصاویر جذاب را به صورت زنده به 
بیننده ها انتقال دهند اما اینکه فیلمبردار تا این حد به مربی 
نزدیک ش��ود، خارج از اصول حرفه ای و همچنین ضوابط 
 و قوانین اس��ت. خیلی مهم اس��ت که حریم شخصی افراد

رعایت شود.

بررسی جنجال های رخ داده در پایان بازی ذوب آهن - استقلال و درگیری نکونام و فیلمبردار کنار زمین

دوربین خبرساز

سه شنبه 7 آذر ۱40۲
وطن امروز     شماره 3۹۱5

هادی چوپان: 5 پاسپورت عوض کرده ام  و ۱60 کشور دنیا را دیده ام اما از ایران نخواهم رفت

ترک وطن، هرگز!

گزارش رسانه آمریکایی درباره تبعیض در محرومیت ورزش روسیه و رژیم صهیونیستی

وم کنید آنها را هم از المپیک محر


